
الأجُجٍخ نزؼضٌض يُبخ رُبٔنذ انذّساسخ انحًبٌخ انقبٍََٕخ انزً رٕفشْب انًًهكخ نلاسزثًبساد 

الاسزثًبس فٍٓب ٔاسزقطبة أكجش قذس يًكٍ يٍ الاسزثًبساد الأجُجٍخ، ٔرنك يٍ خلال دساسخ انضًبَبد انزً 

انضًبَبد انزششٌؼٍخ، انضًبَبد الارفبقٍخ، ٔانضًبَبد : رقشّْب أَظًخ الاسزثًبس فً انًًهكخ ٔانًزًهثخ فً

جٓٓب انًسزثًش الأجُجً ٔانزً يٍ شأَٓب انحذ يٍ قذسح انًًهكخ انقضبئٍخ، ٔأخٍشاً دساسخ انًؼٕقبد انزً ٌٕا

ػهى اسزقطبة سؤٔط الأيٕال الأجُجٍخ، ثبلاػزًبس ػهى انًُٓج الاسزقشائً انزحهٍهً انزي ٌقٕو ػهى 

ٔقذ أثجزذ انذساسخ أَّ  .خ انذساسخهاسزخلاص انُزبئج ثبسزقشاء انًؼهٕيذ انًزٕفشح ثٓذف الإجبثخ ػهى أسئ

 سهجٍــخ جٕاَت ػذح ٔجٕد الأجُجٍخ، الاسزثًبساد ثحًبٌخ كفٍهخ ضًبَبد يٍ انًًهكخ رٕفشِ يًبٔػهى انشغى 

 ٔالاسرقبء انزكُٕنٕجٍـب رٕطٍٍ فً يُٓب ٔالاسزفبدح الأجُجٍخ الأيٕال سؤٔط اسزقطبة أيبو انؼبئق دٔس نؼجذ

يؼٕقبد قبٍََٕخ ٔإداسٌخ ٔرُظًٍٍخ، يؼٕقبد يزؼهقخ ثبلاسزثًبس ٔيؼٕقبد : رًثهث فً اَرً انٕطُـى، ثبلاقزظبد

ٔػهٍّ ٌزٕجت انؼًم ػهى إصانخ رهك انًؼٕقبد انزً يٍ شأَٓب ػشقهخ ػًهٍخ اسزقطبة الاسزثًبساد . اقزظبدٌـخ

 :الأجُجٍخ، ْٕٔ يب دػبَب إنى اقزشاح ػذح رٕطٍبد يٍ ثٍُٓب 

 

ثؼض الأَشطخ يٍ انقبئًخ، ثحٍث ٌزى انزٕطٍخ ثإػطبء ٌزى حزف ثحٍث  انقبئًخ انسهجٍـخ، يشاجؼخ -1

ركٌٕ راد قًٍخ حٕافض أكجش نهًشبسٌغ انًشزشكخ انزً ٌسزفٍذ يُٓب انًسزثًش انسؼٕدي، ٔرهك انزً 

 .نلاقزظبد انٕطُـً أكجش يضبفخ

ُض ػهى انششٔط انٕاجت يٍ َظبو الاسزثًبس الأجُجً ٔانزً ر( 6)إػبدح انُظش فً انًبدح  -2

رٕافشْب نهزشخٍض ثبلاسزثًبس الأجُجً، فؼهى انًُظى انسؼٕدي انشجٕع إنى يب كبٌ ػهٍّ انُظبـى 

 .انسبثق يٍ اشزشاط انخجشح انؼًهٍخ ٔانكفبءح ٔرحذٌذ حذ أدَى نلاسزثًبس الأجُجً

ٍقخ رفٌٕذ انؼًم ػهى رؼٌٕض انًسزثًش انزي َضع يهكّ ػٍ فٕاد انًُفؼـخ اسزُبدا إنى أٌ حق 

انًُفؼخ ثسجت َضع يهكٍخ الاسزثًبس إًَب ًْ َٕع يٍ إَٔاع الارلاف انًٕجت نهزؼٌٕض ثأدنخ 

.انكزبة ٔانسُخ ٔرطجٍقب نهقٕاػذ انفقٍٓخ
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Abstract 

       The study dealt with the legal protection provided by the Kingdom’s Regulations to 

the foreign Investments to enhance the investment environment and attract as much 

foreign investments as possible.  Those guarantees can be represented in: 1) Legislative 

Guarantees; 2) Conventional Guarantees and; 3) Judicial Guarantees. Finally the thesis 

dealt with studying the obstacles which investors face, that lead to reduction of the 

kingdom’s ability to attract foreign capital. This was done using the help of specialized 

economic studies, based on inductive analytical approach which rests on conclusions by 

extrapolating the available information and analyzing them to form the answer to the 

thesis’ questions. Notwithstanding the guarantees provided by the Kingdom to protect 

foreign investments, the study eventually showed the existence of several negative 

aspects that form a barrier impeding barrier impeding the attraction and exploitation of 

foreign capitals in the field of technology transfer to enhance the national economy. 

These obstacles are of legal, administrative, organizational, foreign investment-related 

and economic nature. Therefore it is essential to strive to remove these obstacles and 

overcome all difficulties which hinder the attraction of foreign capitals to the Kingdom. 

The author has consequently suggested a number of recommendations namely: 

1- To review the negative list, so as to delete some activities which figure on the list. 

It is recommended to provide bigger incentives to joint projects which can be 

beneficial to the Saudi investor and can be of a great value added to the national 

economy. 

2- Reconsider article (6) of the Foreign Investment Code providing for the conditions 

to be met in order to license foreign investments. The Saudi investor should refer 

to the old code by virtue of which practical expertise and competence are required 

as conditions to license foreign investments and the minimum threshold for 

foreign investment is identified. 

3- Seek to compensate investors whose loss of benefit was expropriated on the basis 

that the loss of benefits due to investment expropriation is a type of compensable 

destruction by virtue of evidence from the Quran and Sunnah and in application of 

Islamic Jurisprudence (‘fiqh’) rules. 

 


